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Ünnepvárás
és óriáskerék

Bár még csak november közepét írunk, ha nem fi gyelünk 
oda, javában benne találjuk magunkat a karácsonyi han-
gulatban. Nem kell ugyanis decemberig várni, hogy ün-
nepi kellékekkel találkozzunk – akadnak üzletek, ahol 
már októbertől adventi légkör fogadja a nyájas vásárlót: 
díszektől Mikulás-csokoládéig sok mindent beszerezhet-
nek az előre tervezők. Ha belegondolunk, örülhetünk, 
hogy a kereskedelem arcéleit meghatározó marketing-
fogások „csak” ősz közepén, és mondjuk nem augusz-
tusban kezdik árasztani a karácsonyi kínálatot. Hiszen 
értelemszerűen eltűnik az ünnepnek az egyszeriség miatt 
is megszülető varázsa, ha folyamatosan, egész évben azt 
érzékeltetik velünk: karácsony van...

Nemcsak a boltok, az önkormányzatok is idejében 
nekilátnak az ügyködésnek, már jóval december előtt 
kezdik berendezni az általában a városközpontokba te-
lepített vásárok kellékeit. Különben hosszú ideje virágzik 
Európa-szerte a színpompás adventi rendezvények divat-
ja, Svájctól Németországig, Párizstól Bécsig mindenhol 
fényárba öltöző vásári bódékkal, hatalmas, messzire 
világító karácsonyfákkal, körhintákkal, fényfüzérekkel 
várják az ünnepet. (Igaz, Nyugat-Európában sok esetben 
már elhallgatják az esemény, az ünnep keresztény jelle-
gét, úgymond a globalizáció jegyében vagy arra hivatkoz-
va, nehogy megsértsék egyesek érzékenységét). Sőt, az 
egyes vásárok versengenek is egymással a tekintetben, 
hogy melyik lesz a legszebb. Ezért sok helyen ízlésesen, 
körültekintően rendezik be a tereket, az épületektől tisz-
tes távolságba helyezik el a kellékeket, úgy, hogy ne ront-
sák a városképet esztétikai szempontból.

Idén az energiaválság miatt sok helyen energiatakaré-
kos izzókkal igyekeznek spórolni – ez alól nem képeznek 
kivételt a hazai városok sem, de a ragyogó vásári hangu-
lat alapjában véve megmarad. Egyébként mi is jó ideje 
felzárkóztunk az európai trendekhez, ami a karácsonyi 
vásárokat illeti. Kolozsváron például évek óta ünnepi 
dísz be öltöztetik a Főteret, ahol adventkor általában 
meglehetősen drága karácsonyi kellékeket, enni-inniva-
lót lehet vásárolni. Az ünnepvárást ily módon a külsősé-
gek hirdetik harsányan és jó előre: csillogás, pénz, sok 
portéka, vásári szórakozás és szórakoztatás.

Azt talán már megszokta a társadalom nagy része – így 
sokaknak fel sem tűnik –, hogy a kereszténység egyik leg-
fontosabb, a szeretetre és Jézus születésére emlékeztető 
ünnepe pénz-, vásárlás- és ajándékközpontú alkalommá 
látszik silányulni sokak számára. Egyre több pénzköltésre 
ösztönző gesztus jellemzi, és annál kevesebb lelki töltet.

De maradjunk a külsőségeknél. Újabban tájainkon is 
részévé vált az ünnepi „dekorációnak” az óriáskerék – 
nemcsak a kincses városban, de például Nagyszebenben 
is. Ha már elkerülhetetlen a vásári hangulat, akkor akár 
el is fogadható, hogy ennek része legyen a szórakozta-
tást célzó, az érdeklődőket a magasba emelő szerkezet. 
Az már más kérdés, hogy átgondolják-e a vásár szerve-
zői, mekkora térre és pontosan hová helyezik el. Mert a 
jelek szerint a kincses városban nem jártak el körültekin-
tően. Az idén nyáron újra felszentelt, gyönyörűen felújí-
tott Szent Mihály-templom és a Mátyás-szobor közvetlen 
közelébe, méretéhez képest szűk helyre furakodik be a 
kivilágított, hatalmas kerék, amelynek a teret uraló lát-
ványa több mindent sugall. Többek közt azt, hogy az íz-
lés, az esztétikum, a városkép és a műemlékek tisztelete 
„alul marad” a pénzt hajszoló vásárral és a szórakozással 
szemben. Akár a szeretet ünnepének apropóján is.

VEZÉRCIKKJELEN KÖRÜLMÉNYEK KÖZT NEM LEHET MEGHOSSZABBÍTANI A SZAKRENDELŐK PROGRAMJÁT

Nehéz rövidíteni a várólistákat
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 » Ugyanannak az orvos-
nak kell ellátnia a felada-
tokat a kórházban és a 
járóbeteg-rendelőben, így 
egy szakember napi hétórás 
programjába sok minden 
kell beleférjen.

 » RÖVIDEN

Folytatódhat a csíkszeredai felüljáró építése
Jogerősen elutasította tegnap a Marosvásárhelyi Tábla-
bíróság a csíkszeredai vasúti felüljáró átépítési munká-
latainak leállítását célzó keresetet, helyt adva a Hargita 
Megyei Törvényszék alapfokú döntésének, amely szintén 
elutasította a híd szomszédságában lakók követelését. 
Bors Béla alpolgármester érdeklődésünkre elmondta: a 
döntés nyomán zavartalanul folytatódhatnak a munká-
latok a vasúti felüljárónál. „Terv szerint halad a felújítási 
munka, ha az időjárás is lehetővé teszi, akkor december 
első felében 10 darab tartógerenda kihelyezése követke-
zik”– magyarázta az elöljáró. Hozzátette: egyelőre úgy 
látja, időben be tudják fejezni az átépítést, és jövő őszre 
átadhatják a forgalomnak a felüljáró hidat.

A „csillagos égig” lehetne 
növelni a munkaprogramot a 
járóbeteg-rendelő intézetekben, 
de a jelenlegi kerettel ez esetben 
a kórházi ellátás szenvedne csor-
bát – mondták el a Krónika által 
megszólaltatott szakemberek. A 
sepsiszentgyörgyi kórházigazga-
tó úgy véli, a gondot úgy lehetne 
megoldani, ha több orvost és 
asszisztenst alkalmaznak, de a 
járóbeteg-ellátás fi nanszírozása 
ezt nem teszi lehetővé.

 » BÍRÓ BLANKA 

A várólisták rövidítése érdekében 
meg lehetne hosszabbítani a 
munkaidőt az orvosi szakren-

delőkben, a többletórákat az egész-
ségbiztosítási pénztár minden akadé-
koskodás nélkül elszámolja – véli a 
biztosító Kovászna megyei igazgatója. 
András-Nagy Róbert, a sepsiszent-
györgyi kórház igazgatója úgy látja, 
ez elviekben lehetséges, ám a több-
letforrás nem elég arra, hogy további 
orvosokat alkalmazzanak, a meglevő 
személyzeti kerettel pedig nem lehet 
hosszabbítani a programot. Fejér Szi-
lárd, a Kolozsváron és Sepsiszentgyör-
gyön diagnosztikai és kezelőközpontot 
működtető vállalkozás vezetője meg-
keresésünkre elmondta, a paraklinikai 
és a képalkotó vizsgálatokra szánt ösz-
szeget legalább meg kellene kétszerez-
ni, hogy a jelenlegi egy-másfél hóna-
pos várólisták megszűnjenek.

Elszámolnák a hosszabbított 
munkaprogramot
A sepsiszentgyörgyi járóbeteg-ren-
delők intézetében jelenleg napi 7 órás 
munkaprogrammal dolgoznak: egy 
betegre 15 percet számolnak, így egy 
szakrendelőben átlag 28 pácienst tud-
nak megvizsgálni naponta. „Ha egy 
orvos vagy egy rendelő munkaideje 
ennél több vagy kevesebb, a konzul-
tációk, illetve a szolgáltatások száma 
ezzel arányosan nő vagy csökken” – 
taglalta Dragoș Tatu, az egészségbizto-
sítási pénztár háromszéki igazgatója. 
Hangsúlyozta, minden, a munkaidő 
meghosszabbítására vonatkozó kérést 
jóváhagynak, a pluszórákban nyújtott 
szolgáltatást elszámolják, mert ezzel 
növelhető a biztosítóknak az egész-
ségügyi ellátáshoz való hozzáférése. 
Tatu arról is beszélt, hogy a járóbe-
teg-rendelőkben a szerződések érté-
két nem korlátozzák, az elszámolás a 
megvalósítások szintjén történik, és 
tavaly július óta ez Kovászna megyé-
ben 70 százalékkal nőtt. Dragoș Tatu 
arra is kitért, annak érdekében, hogy 
a krónikus betegek könnyebben hoz-
záférjenek a paraklinikai vizsgálatok-
hoz, 2020 novemberétől módosult a 
jogszabály. Ennek alapján bizonyos 
betegségek esetén az orvos írhat úgy-
nevezett monitorozó küldőpapírt, ami 
alapján a vizsgálatot az egészségbizto-
sítóval szerződésben álló laboratóriu-
moknak soron kívül, 5 napon belül el 
kell végezniük. Ezeket a vizsgálatokat 
a leszerződött összegen felül kifi ze-
tik. Ilyen küldőpapírt kaphatnak a 
poszt-Covid-szindrómában szenve-
dők, az onkológiai betegségben, cu-

korbetegségben, szív- és érrendszeri, 
neurológiai vagy ritka betegségekben 
szenvedők.

„Kötéltánc” a rendszer
működtetése
A „csillagos égig” lehetne növelni a 
munkaprogramot a járóbeteg-rendelő 
intézetben, de a jelenlegi kerettel ez 
esetben a kórházi ellátás szenvedne 
csorbát – mutatott rá az érem má-
sik oldalára András-Nagy Róbert, a 
sepsiszentgyörgyi kórház igazgató-
ja. Kifejtette, ezt úgy lehetne megol-
dani, ha több orvost és asszisztenst 
alkalmaznak, de a járóbeteg-ellátás 
fi nanszírozása ezt nem teszi lehető-
vé. „A többletbevétel, amit a program 
hosszabbításával nyernénk, nem elég 
arra, hogy további szakembereket 
alkalmazzunk” – szögezte le az igaz-

gató. Kifejtette, jelenleg a poliklini-
kán egy konzultációért 46 lejt fi zet az 
egészségbiztosító pénztár, ez nem elég 
arra, hogy a rendelőkben dolgozók 
fi zetését, a közköltséget, a fogyóanya-
got, a berendezések működési költ-
ségét fedezze. „Nem véletlen, hogy a 
magánszférában egy konzultációért 
ennek az összegnek minimum a há-
romszorosát kérik el: amikor a magán-
intézmények, rendelők beárazzák a 
szolgáltatásaikat, a költségeiket veszik 
fi gyelembe. Ha ennél többe kerül egy 

vizsgálat, az általában az orvos szak-
tudását jelzi – például az egyetemi 
professzornak többet kell fi zetni, mint 
egy szakorvosnak” – taglalta az igaz-
gató. Hangsúlyozta, a közszférában is 
ugyanazoknak az elvárásoknak kell 
megfelelni, megközelítőleg hasonló 
feltételeket kell biztosítani, mint a ma-

gánrendelőkben – így a fi nanszírozás 
is legalább kétszerese kellene legyen 
a jelenleginek. András-Nagy Róbert 
arról is beszélt, törvény szabályozza, 
hogy ugyanannak az orvosnak kell el-
látnia a feladatokat a kórházban és a 
járóbeteg-rendelőben, így egy szakem-
ber napi hétórás programjába bele kell 
férjen sok minden: ellátja a kórházi 
betegeit, más osztályokon is konzul-
tál, ha erre szükség van, ha ügyeletes, 
a sürgősségen is megvizsgálja a bete-
geket, majd a járóbeteg-rendelőben is 
dolgozik néhány órát. „Egyfajta »kötél-
tánc« a rendszer működtetése, hiszen 
egyik oldalon sem sérülhet az ellátás, 
nem lehet hosszabb a járóbeteg-ren-
delő programja a kórházban fekvő 
betegek kárára” – mondta az igazgató, 
hangsúlyozva, hogy összességében 
minden a fi nanszírozáson múlik.

Megkétszerezett keretösszeg
Előre meghatározott, havi keretösz-
szeget kapnak az egészségbiztosító 
pénztártól a paraklinikai, illetve a 
kép alkotó vizsgálatok térítésére – 
mondta el megkeresésünkre Fejér 
Szilárd, a kolozsvári Pro Medical és 
a sepsiszentgyörgyi Pro Vitam diag-
nosztikai és kezelőközpontok veze-
tője. Kifejtette, változó, hogy ez mire 
elég: Sepsiszentgyörgyön például 
egy-másfél hónapos várólisták van-
nak a térítéses vizsgálatokra, közben 
Kolozsváron nemrég megkétszerez-
te a biztosító pénztár a leszerződött 
összeget. Fejér Szilárd szerint ez azt 
eredményezte, hogy a vérvizsgála-
toknál gyakorlatilag megszűnt a vá-
rólista, a mágneses rezonancia (MR) 
vizsgálatok esetében hat hónapról 
három hónapra rövidült. „A monito-
rozó küldőpapírokkal soron kívül, 5 
nap alatt el kell végezni a vizsgálatot, 
és azt a szerződésen felül kifi zetik, de 
ilyen célból alig érkeznek betegek. 
Nem tudjuk az okát, de havonta alig 
pár száz lej értékben végzünk ilyen 
vizsgálatot, az orvosok nem küldik 
a betegeket. Valószínűsíthető, hogy 
inkább egynapos kórházi beutalással 
oldják meg” – mondta a laboratóriu-
mok vezetője. 

Egy betegre 15 percet számolnak, így egy szakrendelőben átlagosan
28 pácienst tudnak megvizsgálni naponta


